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دومین نمونه سنگ مریخ روی سیاره قرار گرفت
ناسا اعلام کرد کاوشگر استقامت 
به طور موفقیت آمیز دومین محفظه 
حاوی نمونه سنگ و خاک مریخ را 

روی سطح سیاره رها کرد. 
هرچند این نخستین نمونه سنگ و خاکی 
نیست که استقامت روی سطح مریخ به جا 
می گذارد و احتمالا ۲۰۳۳ میلادی در یک 
ماموریــت به زمین باز می گردد، اما به طور 

حتم این بزرگترین نمونه جمع آوری شده است. تیم کاوشگر استقامت در حساب کاربری توئیتر 
نوشتند: دومین فرایند رها کردن نمونه انجام شد. این محفظه حاوی نمونه ای از سنگ رسوبی از 

مرز دلتای رودخانه ای باستانی است.
بلندترین هســته صخره ای که توســط استقامت جمع آوری شــده یک نمونه است که 
 Jezero نام دارد و کاوشــگر در پاییز امســال از صخره »آمالیک« در دهانه »Mageik« 

)محل فرود استقامت( جمع آوری کرده است. 
طبق توئیت تیم استقامت این محفظه حاوی هسته صخره ای به اندازه ۷.۳۶ سانتیمتر است. 

اســتقامت ۱۰ محفظه مهر و موم شده حاوی نمونه هایی از سنگ مریخ را در نقاطی از این 
سیاره رها می کند تا در آینده توسط یک ماموریت دیگر به زمین بازگردانده شوند. قرار است در 
۲۰۲۸ میلادی ماموریت مذکور انجام شود و طی آن یک لندر و مدارگرد به مریخ ارسال می شوند 

تا محفظه های نمونه را ۵ سال بعد به زمین بیاورند. 

 کمک هوش مصنوعی 
برای تشخیص علائم اولیه آلزایمر 

درکسل  دانشــگاه  دانشــمندان 
به  تازه ترین تحقیقــات خود،  در 
مطالعه توانایی هوش مصنوعی در 
تشــخیص علائم بیماری آلزایمر 

پرداختند.
الگوریتم های هوش مصنوعی پشت برنامه 
ربات چــت ChatGPT کــه به دلیل 
توانایی آن در ایجاد پاســخ های نوشتاری 

انسان مانند به برخی از خلاقانه ترین پرسش ها توجه ها را به خود جلب کرده، ممکن است روزی 
بتواند به پزشکان در تشخیص بیماری آلزایمر در مراحل اولیه آن کمک کند.

تحقیقات دانشکده مهندسی زیست پزشکی، علوم و سیستم های سلامت دانشگاه درکسل اخیراً 
نشان داده است که برنامه OpenAI ۳-GPT می تواند سرنخ هایی را از گفتار خود به خود 
شناسایی کند که در پیش بینی مراحل اولیه زوال عقل ۸۰ درصد دقیق هستند. تحقیقات نشان 

می دهد که اختلال زبان می تواند نشانه اولیه اختلالات عصبی باشد.
روش فعلی برای تشــخیص بیماری آلزایمر معمولاً شــامل بررســی تاریخچه پزشکی و 
مجموعه ای طولانی از ارزیابی ها و آزمایش های فیزیکی و عصبی است. در حالی که هنوز هیچ 
درمانی برای این بیماری وجود ندارد، تشخیص زودهنگام آن می تواند گزینه های بیشتری برای 
درمان و حمایت به بیماران دهد. از آنجایی که اختلال زبان در ۶۰ تا ۸۰ درصد از بیماران مبتلا 
به زوال عقل یک علامت است، محققان بر برنامه هایی تمرکز کرده اند که می توانند سرنخ های 
ظریفی مانند تردید، اشتباهات دستوری و تلفظی و فراموش کردن معنای کلمات را به عنوان یک 

آزمون سریع دریافت کنند.
دکتر هوالو لیانگ، اســتاد دانشکده مهندسی زیست پزشکی، علوم و سیستم های سلامت 
درکسل و یکی از محققان این مقاله می گوید: »ما از تحقیقات در حال انجام دریافتیم اثرات 
شناختی بیماری آلزایمر می تواند خود را در تولید زبان نشان دهد. متداول ترین تست های مورد 
اســتفاده برای تشخیص زودهنگام نگاه آلزایمر به ویژگی های آکوستیک مانند مکث، بیان و 
کیفیت صدا، علاوه بر تست های شناختی است اما ما معتقدیم که بهبود برنامه های پردازش زبان 

طبیعی، مسیر دیگری را برای پشتیبانی از شناسایی زودهنگام فراهم می کند«.
برنامه ای که گوش می دهد و یاد می گیرد

GPT-۳ که به طور رســمی سومین نســل از ترانســفورماتور پیش آموزشی عمومی 
OpenAI )GPT( است، از یک الگوریتم یادگیری عمیق استفاده می کند که با پردازش 
بخش های وسیعی از اطلاعات از اینترنت، با تمرکز ویژه بر نحوه استفاده از کلمات و نحوه ساخت 
زبان آموزش داده شده است. این آموزش به آن اجازه می دهد تا پاسخی شبیه انسان به هر کاری 

که شامل زبان است، از پاسخ به سوالات ساده، تا نوشتن شعر یا مقاله، تولید کند.
GPT-۳ به ویژه در »یادگیری داده های صفر« خوب عمل می کند؛ به این معنی که می تواند 
به سوالاتی پاسخ دهد که معمولاً به دانش خارجی نیاز دارند، به عنوان مثال درخواست از برنامه 
برای نوشــتن یادداشت های کلیف یک متن معمولاً نیاز به توضیح دارد؛ اما GPT-۳ برای 

درک مرجع و تطبیق خود با ایجاد پاسخ مورد انتظار، آموزش کافی را پشت سر گذاشته است.
فلیکس آگباور، یکی از محققان اصلی این مطالعه می گوید: »رویکرد سیستمی GPT۳ به 
تجزیه و تحلیل و تولید زبان، آن را به نامزدی امیدوارکننده برای شناسایی ویژگی های گفتاری 
ظریفی که ممکن است شروع زوال عقل را پیش بینی کند، تبدیل می کند. آموزش GPT-۳ با 
مجموعه داده عظیمی از مصاحبه ها که برخی از آن ها با بیماران آلزایمر هستند، اطلاعات مورد نیاز 
برای استخراج الگوهای گفتاری را در اختیار آن قرار می دهد که می تواند از آن ها برای شناسایی 
نشانگرها در بیماران آینده استفاده کرد.محققان نظریه خود را با آموزش برنامه با مجموعه ای از 
رونوشت ها از بخشی از مجموعه داده های ضبط شده گفتار که به طور خاص برای آزمایش توانایی 
برنامه های پردازش زبان طبیعی برای پیش بینی زوال عقل گردآوری شده بود، آزمایش کردند. 
این برنامه ویژگی های معنی داری از استفاده از کلمه، ساختار جمله و معنی را از متن استخراج 
می کند تا چیزی را که محققان »جاسازی« می نامند و به معنای نمایه مشخصه گفتار آلزایمر 
است، تولید کند.این تیم با اجرای دو مورد از برترین برنامه های پردازش زبان طبیعی با سرعت 
یکسان، دریافتند GPT-۳، از نظر شناسایی دقیق نمونه های آلزایمر، شناسایی نمونه های 

غیرآلزایمر و موارد از دست رفته کمتر نسبت به هر دو برنامه، عملکرد بهتری دارد.
آزمایــش دوم از تجزیه و تحلیل متنی GPT-۳ برای پیش بینی امتیاز بیماران مختلف از 
مجموعه داده ها در یک آزمون رایج برای پیش بینی شــدت زوال عقل، به نام آزمون وضعیت 
ذهنی کوچک )MMSE( اســتفاده کرد.تیم ســپس دقت پیش بینــی GPT-۳ را با 
آنالیز با اســتفاده از تنها ویژگی های صوتی ضبط شده، مانند مکث، قدرت صدا و درهم رفتن، 
 برای پیش بینی امتیاز MMSE مقایســه کرد که در نتیجه آن ثابت شد GPT-۳ تقریباً

 ۲۰ درصد در پیش بینی امتیازات MMSE بیماران دقیق تر است.
 ،۳-GPT محققان این مطالعه گفتند: »نتایج ما نشان می دهد جاسازی متن، تولید شده توسط
می تواند به طور قابل اعتمادی نه تنها برای تشخیص افراد مبتلا به بیماری آلزایمر از افراد سالم 
استفاده شود، بلکه امتیاز تست شناختی آزمودنی را نیز استنتاج کرد؛ ما همچنین نشان می دهیم 
که جاسازی متن از رویکرد مبتنی بر ویژگی های آکوستیک معمولی بهتر عمل می کند و حتی با 
مدل های تنظیم شده رقابتی نیز تطابق دارد. این نتایج همه با هم نشان می دهند که جاسازی متن 
مبتنی بر GPT-۳ یک رویکرد امیدوارکننده برای ارزیابی AD است و پتانسیل بالایی برای 
بهبود تشخیص زودهنگام زوال عقل دارد.برای ایجاد این نتایج امیدوارکننده، محققان در حال 
برنامه ریزی برای توسعه یک برنامه وب هستند که می تواند در خانه یا مطب پزشک به عنوان 
یک ابزار پیش غربالگری استفاده شود.لیانگ می گوید: »اثبات مفهومی ما نشان می دهد که این 
می تواند ابزاری ساده، در دسترس و به اندازه کافی حساس برای آزمایش مبتنی بر جامعه بوده، 

همچنین برای غربالگری زودهنگام و ارزیابی خطر قبل از تشخیص بالینی بسیار مفید باشد.«

اخبار کوتاه 

 وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان اینکه 
اســتفاده از فیلترشــکن ها باعث کُندی سرعت 
اینترنت می شــود، گفت: قابلیت های پلتفرم های 
داخلی قابل دفاع است و اکنون این پلتفرم ها قابلیت 

تماس صوتی دارند. 
»عیسی زارع پور« در یک برنامه تلویزیونی شایعه قطع اینترنت 
را تکذیب کرد و اظهار داشت: کُندی اینترنت به دلیل استفاده 

کاربران از فیلترشکن ها است.
وی افزود: ما طیف مختلفی از خدمات را به مردم ارائه می دهیم، 
از فیبرهای نوری ته دریا گرفته تا مدار ۳۶ هزار کیلومتری فضا؛ 
اما مردم بیشــتر وزارت ارتباطات را با اینترنت و ســرعت آن 
می شناسند که نتایج این خدمت تنها ۲ درصد از حجم وظایف ما 
را در برمی گیرد، البته تهیه زیرساخت های آن جز عمده تکالیف 

ما است.
مشکلات حوزه ارتباطی کاربران را بررسی می کنم

وزیر ارتباطات گفت: ســعی می کنم به صورت حضوری و در 
شبکه های اجتماعی مشکلات حوزه ارتباطی کاربران را بررسی 
می کنم. فارغ از گزارش های روزانه، شخصاً و بی واسطه هر زمان 
فرصت کنم به صورت حضوری و مجازی در کنار مردم هستم.

وی درباره پنجره ملی خدمات هوشمند دولت بیان کرد: ایجاد 
این پنجره یک آرزو در کشــور بود و اولین قدم بزرگی بود که 
امسال برداشته شــد و اکنون بیش از ۹۰ درصد دستگاه ها به 
اینترنت متصل شده اند و دستگاه های باقیمانده نیز تا پایان دی 

ماه امسال متصل می شوند.
استفاده از هوش مصنوعی در دولت هوشمند

زارع پور با اشــاره به اینکه پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
با همکاری ســازمان امور اداری و استخدامی کشور راه اندازی 
شده است، تصریح کرد: امسال هر دستگاهی باید حداقل یک 
خدمتش را هوشمند کند و این فرایندی است که در نهایت منجر 
به چابکی دولت می شــود. در قدم بعدی تلاش داریم از هوش 
مصنوعی و داده های دستگاه های دیگر بدون مراجعه حضوری 

و مداخله انسانی به دستگاه ها بهره ببریم.

وی دربــاره مقاومت هایی که در برخی دســتگاه ها در مقابل 
هوشمندســازی خدمات وجود دارد، بیان کرد: یکی از دلایل 
عمده آنها مسئله امنیت داده ها است، البته دستگاه ها متولی امنیت 
داده های خود هستند و قرار نیست پنجره واحد، جایگزین سیستم 

آنها باشد.
زارع پور درباره حمایت از کسب و کارهای دیجیتال افزود: دولت 
بهمن ماه سال قبل کارگروه اقتصاد دیجیتال تشکیل را داد و 
هدف این بود که موانع سر راه توسعه کسب و کارهای دیجیتال 
برداشــته شد. وظیفه ما حمایت از پلتفرم هایی است که اکنون 
بسیاری از کارهای روزمره مردم با سکوهایی که داخل کشور 

توسط نخبگان کشور راه اندازی شده است، انجام می شود.
وزیــر ارتباطات تصریح کرد: در جلســات کارگروه به دنبال 
مزیت بخشــی برای پلتفرم های بومی خصوصاً پیام رســان 
و شــبکه های اجتماعی بودیم و ۲ کار انجام دادیم تا بتوانند با 

نسخه های خارجی برابر کنند.
وی افزود: نخســتین گام این بود که بتوانند قابلیت های خود 
را ارتقا بدهند و در کارکرد پیام رســانی با نســخه های خارجی 
رقابت کند. همچنین مزیت هایی بســازیم که در نسخه های 
خارجی وجــود ندارد. تا اگر روزی این محدودیت ها برداشــته 
شد بتوانند با نسخه های خارجی رقابت کنند. معافیت مالیاتی، 
استقرار در پارک های علمی و فناوری و مجموعه حمایت ها از 
کسب وکارهایی که قرار است روی این سکوها فعالیت کنند از 
جمله تسهیلاتی است که در قالب این آیین نامه برایشان مهیا 

شده است.
وزیر ارتباطات تاکید کــرد: در حوزه خرید و فروش اینترنتی، 
اعتماد مقوله بسیار مهمی است. ممکن است خریدی انجام شود، 
اما جنسی ارسال نشود. بسیار مهم است که کاربران و خریداران 
فضای مجازی بدانند که چه فردی پشت اکانت حضور دارد و در 

صورت بروز مشکل بتوانند این مسئله را پیگیری کنند.
وی بــا تاکید بر اینکه محدودیت ناخواســته اینترنت در اثر 
تصمیم برخی نهادها بوده و تصمیمات دیگر را نیز خودشان باید 
ابلاغ کنند و وزارت ارتباطات مجری است، تاکید کرد: تلاش 

ما در وزارت ارتباطــات در این مدت این بود که فعالیت مردم 
دچار اختلال نشود. سال ۹۷ زمانی که تلگرام فیلتر شد، مردم 
وارد پیام رسان های داخلی شدند، اما آن ها پاسخگوی نیاز مردم 
نبودند. در این مدت شــخصاً و حتی در روزهای تعطیل پیگیر 
رفع مشکلات و ارائه زیرساخت مناسب برای فعالیت پلتفرم های 

داخلی بودم.
زارع پور تصریح کرد: در شــرایط ناخواسته ای قرار گرفتیم و 
می توانستیم بگوییم پیام رسان ها پاسخگو بودند که هستند، اگر 
چنین نبود مردم سراغ پلتفرم دیگری می رفتم اما بنده و همکارانم 
تمام قد در کنار این پلتفرم ها ایستادیم و به آن ها کمک کردیم تا 

بتوانند پیشرفت کنند.
وزیــر ارتباطــات ادامه داد: تــلاش کردیم در این ســه ماه 
که محدودیت هــا به وجود آمده، ســازوکاری ایجاد کنیم که 
کسب وکار مردم تسهیل شــود. اختلال هایی در پلتفرم هایی 
مانند اینســتاگرام و واتساپ نیز در گذشــته داشتیم، اما روند 
کلی و قابلیت های پلتفرم های داخلی قابل دفاع اســت. اکنون 

پلتفرم های داخلی قابلیت تماس صوتی دارند که در سفرهای 
خارجی نیز از آن استفاده کردم.وی با بیان اینکه تنوع پیام رسان ها 
و تهدید و فرصت را در کنار یکدیگر دارد، افزود: واتســاپ جزو 
ضعیف ترین پیام رسان هاست و محدودیت های زیادی دارد. تعدد 
پیام رسان های داخلی فرصت است، چرا که تنوع دارد و هر کسی 
می تواند با سلیقه خود انتخاب کند؛ اما تهدیدش این است که 
پیشرفت آن منوط به حضور تمام مردم است. تلاش کردیم که 
رقابتی بین پیام رسان های داخلی ایجاد شود؛ اما برنامه داریم تا 
دهه فجر یا نهایت پایان امسال کار ویژه ای انجام دهیم تا تمام 

پیام رسان های داخلی به یکدیگر متصل شوند.
زارع پور اضافه کرد: اتحادیــه اروپا قانون خدمات دیجیتال و 
بازار دیجیتال را تصویب کرده و از ابتدای ژانویه ۲۰۲۴ در اروپا 
اجباری می شود که هر پلتفرم فعالی که ۴۰ هزار کاربر و ۱۰۰هزار 
کسب و کار دارد، این امکان را داشته باشد تا به پلتفرم هایی مانند 
فیس بوک و اینستاگرام متصل شوند. جهت گیری دنیا به این 
سمت است و ما نیز آن را دنبال می کنیم. آرزوی بنده این است 

که ظرفیت های داخلی ما زمانی این قدر پیشرفت کند که اگر 
یک پیام رسان قوی نیز وارد کشور شد بتوان با آن رقابت کنند.

وی در خصوص استفاده از فیلترشکن ها و تمایل مردم برای 
استفاده از پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی داخلی گفت: تعدادی 
از کاربران تمام فعالیت های خود را به سمت پیام رسان های داخلی 
هدایت کردند، برخی در هر ۲ شبکه داخلی و خارجی حضور دارند 
و تصمیم محدودیت ها شفاف نیست که چه اتفاقی رخ نداده است 
و عده ای از مردم دل نکنده اند تلاش ما این اســت که با ایجاد 
مزیت های خارجی اگر محدودیت ها برداشته شد به پلتفرم های 
داخلی مهاجرت کنند. برنامه ما در وزارت ارتباطات از ابتدا همین 

بوده و اکنون به دلیل محدودیت ها سرعت گرفته است.
زارع پور درباره شبکه ملی اطلاعات گفت: برخی استقرار شبکه 
ملی اطلاعات را به معنای قطع اینترنت می دانند که بارها اعلام 
کرده ام چنین موضوعی صحت ندارد. این شبکه پرسرعت، با 
کیفیت و در گستره جغرافیایی جمهوری اسلامی ایران است که 
در آن خدمات با کیفیتی ارائه می شود. هرچقدر سرعت این شبکه 

بیشتر باشد، اینترنت نیز با کیفیت بیشتر ارائه می شود.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: اگر خدمتی را در داخل کشور می توانیم 
به مردم بدهیم، لزومی ندارد از ترافیک بین الملل استفاده و هزینه 
زیــادی پرداخت کنیم. اکنون تمام خدمــات دولتی و خدمات 
پرکاربرد دولتی در داخل کشور میزبانی می شود و سرعت افزایش 

پیدا می کند.
وی درباره ســرعت اینترنت اظهار داشت: در این ایام برخی از 
هموطنان از سرعت اینترنت گلایه دارند که بخشی از آن به دلیل 
استفاده از فیلترشکن ها است. اثری که آنها روی دستگاه خود 
دارند کُندی سرعت اینترنت است، چرا که با واسطه اطلاعات 
را ارسال می کند. استفاده از فیلترشکن ها امنیت را نیز به مخاطره 
می اندازد، گاهی از این طریق ممکن اســت باج افزارهایی روی 

تلفن همراه نصب شود و مشکلاتی را ایجاد کند.
وی درباره سرعت اینترنت گفت: رتبه اینترنت ایران بر اساس 
رتبه بندی سایت اسپیدتست در یک سال گذشته ۳۴ پله ارتقا پیدا 

کرده و در این ماه نیز ۲ پله افت داشتیم.

وزیر ارتباطات:

استفاده از فیلترشکن ها باعث کُندی اینترنت می شود

جریمه۷۲۵میلیوندلاریمتابرایرسواییفیسبوک
شــرکت متا پلتفرمز موافقت کرد ۷۲۵ میلیــون دلار برای 
حل و فصل شکایت گروهی مربوط به رسوایی فراهم کردن 
دسترســی کمبریج آنالیتیکا و شرکت های دیگر به اطلاعات 

شخصی کاربران فیس بوک، پرداخت کند. 
این پیشنهاد که اواخر روز پنج شنبه به دادگاه اعلام شد، به شکایت گروهی 
که در سال ۲۰۱۸ پس از افشای رسوایی فیس بوک، تنظیم شده بود، خاتمه 
می دهد. فیس بوک اجازه داده بود شرکت مشاوره سیاسی بریتانیایی کمبریج 
آنالیتیکا و شرکت های دیگر به اطلاعات شخصی ۸۷ میلیون کاربر این پلتفرم 

دسترسی پیدا کنند.
وکلای شاکیان، توافق پیشنهاد شده را بزرگترین توافق انجام شده تاکنون در 
پرونده های مربوط به شکایت گروهی حریم خصوصی داده در آمریکا، توصیف 
کردند. همچنین این بزرگترین مبلغی خواهد بود که شرکت متا مجبور شده 

است برای حل و فصل شکایت گروهی، پرداخت کند.
در این توافق که باید توسط قاضی فدرال در سانفرانسیسکو تائید شود، متا 

به ارتکاب خلاف اقرار نکرد. این شــرکت در بیانیه ای اعلام کرد این توافق، 
به نفع جامعه و ســهامداران ما بود. طی سه سال گذشته، متا رویکردش در 
خصوص حریم خصوصی را اصلاح کرده و برنامه حریم خصوصی جامعی 

را به اجرا گذاشته است.
کمبریج آنالیتیکا برای موفقیت دونالد ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری 
ســال ۲۰۱۶ فعالیت کرده و به اطلاعات شــخصی میلیون ها کاربر فیس 
 بوک به منظور شناسایی رای دهندگان برای اهداف تبلیغاتی، دسترسی پیدا 

کرده بود.
رسوایی کمبریج آنالیتیکا باعث تحقیقات دولت از شیوه های حریم خصوصی 
شــرکت متا و برگزاری یک جلســه در کنگره آمریکا شد که در جریان آن، 
مارک زاکربرگ، مدیرعامل متا به شدت مورد مواخذه قانونگذاران آمریکایی 

قرار گرفت.
فیس بوک در ســال ۲۰۱۹ موافقت کرد پنج میلیارد دلار برای حل و فصل 
تحقیقات کمیســیون تجارت فدرال درباره شیوه های حریم خصوصی این 

شرکت و ۱۰۰ میلیون دلار برای فیصله دادن به ادعاهای کمیسیون بورس 
و اوراق بهادار آمریکا مبنی بر این که ســرمایه گذاران را درباره سوءاستفاده از 

اطلاعات کاربران گمراه کرده است، پرداخت کند.
تحقیقات دادستان های کل ایالتی ادامه دارد و این شرکت سرگرم مبارزه با 

شکایت دادستان کل واشنگتن دی سی است.
توافق اخیر به ادعاهای کاربران فیس بوک که می گویند این شرکت، قوانین 
فدرال و ایالتی را زیر پا گذاشته و به طراحان اپلیکیشن و شرکای تجاری خود 
اجازه داده است اطلاعات شخصی آنها را بدون جلب موافقتشان، به صورت 

گسترده استفاده کنند، پایان می دهد.
وکلای این کاربران اظهار کردند: فیس بوک آنها را گمراه کرده و این تصور 
را ایجاد کرده بود که می توانند اطلاعات شخصی خود را کنترل کنند اما در 
واقع اجازه داده بود هزاران دسترسی خارج از این شرکت به اطلاعات کاربران، 

صورت بگیرد.
بر اساس گزارش رویترز، فیس بوک مدعی است کاربرانش هیچ منافع حریم 
خصوصی مشروعی در اطلاعاتی که با دوستانشان در این شبکه اجتماعی به 
اشتراک می گذارند، ندارند اما وینس چابریا، قاضی منطقه ای آمریکا در سال 
۲۰۱۹ این دیدگاه را بسیار اشتباه دانسته و موافقت کرده بود پرونده شکایت 

پیگیری شود.

 راه اندازی 240 استارت آپ 
توسط ایرانیان غیر مقیم

معاون توسعه روابط علمی و سرمایه علمی مرکز تعاملات معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهور از راه اندازی ۲۴۰ استارت اپ و شرکت دانش 

بنیان توسط ایرانیان خارج از کشور خبر داد. 
سید علی حسینی گفت: با اجرای برنامه بازگشت محققان کشور توسط معاونت علمی، بیش از ۲۷۰۰ نفر 
از متخصصان ایرانی در حوزه های مختلف، همکاری خود را با مراکز علمی و فناوری کشور آغاز کرده اند.
معاون توسعه روابط علمی و سرمایه علمی مرکز تعاملات معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری ادامه داد: ۲۰درصد این افراد فارغ التحصیل ۲۰ دانشگاه برتر دنیا بوده و حدود ۷۰درصد 

این افراد تجربه زندگی بیش از ۵ سال در خارج از ایران داشته اند.
وی خاطر نشــان کرد: عمده این افراد از دانشــگاهای برتر دنیا از جمله ام آی تی، استنفورد، هاروارد، 
برکلی، ایلینوی، میشیگان، ملی سنگاپور، ای پی اف ال سوئیس و … فارغ التحصیل شده اند.حسینی 
با بیان اینکه به صورت میانگین روزانه ۳درخواست از سوی ایرانیان مقیم خارج به کشور داریم، گفت: 
امسال۴۶۳نفر از این افراد که عمدتاً از امریکای شمالی، کانادا، المان، سویس، سوئد و نروژ و استرالیا بودند 

در قالب این برنامه همکاری خود را آغاز کرده اند. 
به گفته وی، تاکنون ۲۴۰ استارت اپ و شرکت دانش بنیان در حوزه های مختلف تخصصی توسط 
این افراد ایجاد شده که زمینه اشتغال تخصصی مستقیم برای بیش از۲۰۰۰ نفر از بهترین متخصصان و 

فارغ التحصیان داخلی را فراهم کرده است.
معاون توسعه روابط علمی و سرمایه علمی مرکز تعاملات معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری ادامه داد: تا کنون بیش از۴۰۰ نفر از محققان بازگشته به کشور در قالب این برنامه 
جذب هیئت علمی دانشگاه های تراز اول داخلی شده اند که این امر در بالا رفتن سطح کیفی فعالیت های 

پژوهشی، آموزشی و بین المللی دانشگاه ها تاثیر شایانی داشته است. 

امکان مشاهده تعداد بازدیدکنندگان 
به توییتر اضافه شد

توییتر قابلیتی را عرضه کرد که شمار بازدیدکنندگان یک توییت را به همه نشان 
می دهد. 

این قابلیت، مشابه قابلیت های پلتفرم هایی نظیر یوتیوب است که نشان می دهند یک ویدئو، چند بار 
مشاهده شده است.ایلان ماسک، مدیرعامل توییتر در توییتی نوشت: توییتر »شمارشگر بازدید« را عرضه 
کرده که به شما امکان می دهد ببینید یک توییت، چند بار مشاهده شده است. این قابلیت نشان می دهد 
توییتر، چقدر زنده تر از آن چیزی است که به نظر می رسد زیرا بیش از ۹۰ درصد از کاربران توییتر، پیام ها 

را می خوانند، بدون این که توییتی ارسال کنند یا پاسخ داده یا لایک کنند.
به نظر می رسد ماسک نسبت به این قابلیت که نشان می دهد چه تعداد کاربر از توییتر استفاده می کنند، 
اشتیاق زیادی دارد. اما از نظر بعضی از کاربران، این قابلیت ممکن است تاثیر نامطلوبی داشته باشد زیرا 

نشان خواهد داد برخلاف تصور، افراد کمتری، توییت آنها را مشاهده می کنند.
البته توییتر قابلیتی دارد که جزئیات بیشــتر درباره توییت ها نشان می دهد و اگر کاربران، روی گزینه 
مشاهده آنالیز توییت، زیر پستی که ارسال کرده اند، کلیک کنند، می توانند ببینند چه تعداد کاربر با توییت 
آنها تعامل کرده و کارهایی مانند کلیک برای مشاهده پروفایل یا جست و جوی بیشتری برای جزئیات 
توییت نقل شده انجام داده اند. همچنین می توانند تعداد دفعاتی که یک توییت مشاهده شده است را ببینند.

اما تفاوت قابلیت جدید این است که قابلیت شمار بازدیدکنندگان را همه می توانند مشاهده کنند و به 
صاحب حساب کاربری محدود نخواهد بود.

همه کاربران به این قابلیت دسترسی ندارند و قابل دسترس شدن آن برای همه، مدتی طول  خواهد 
کشید. این قابلیت اکنون برای نسخه های iOS و اندروید قابل دسترس شده و امکان مشاهده آن در 
نسخه وب توییتر به زودی فراهم خواهد شد. بررسی نیما اوجی، محقق مهندسی معکوس اپلیکیشن نشان 

داده که این قابلیت تنها برای توییتهایی خواهد بود که پس از ۱۵ دسامبر ارسال شده اند.

تولید نانوکامپوزیتی برای بهبود 
عملکرد باتری های لیتیوم یون 

فناوری نوین، کامپوزیتی از گرافیت، گرافن و ۵۰ درصد ســیلیکون است که برای 
تقویت قابل توجــه ظرفیت انرژی باتری در هنگام ترکیب در مواد گرافیتی تجاری 

موجود طراحی شده است.
TALNODE®- یک گروه فناور در مورد تجاری ســازی و نظرات مشتری مصرف کننده فناوری

SI اطلاعاتی را منتشــر کرد. این محصول اختصاصی آند ســیلیکون شــرکت تالگا برای باتری های 
لیتیوم یون )LI-Ion( اســت.Talnode®-SI کامپوزیتی از گرافیت، گرافن و ۵۰ درصدسیلیکون 
اســت که برای تقویت قابل توجه ظرفیت انرژی باتری در هنــگام ترکیب در مواد آند گرافیتی تجاری 
موجود طراحی شــده است.تالگا از سال ۲۰۱۸ در انگلســتان در حال توسعه Talnode®-SI است 
و نمونه های تجاری را در تأسیســات آزمایشــی خود در رودولشــتاد آلمان تولید کرده است.آزمایشات 
صلاحیت ســنجی اخیر که با یک تولیدکننده جهانی EV انجام شــده است، طبق گزارش ها، عملکرد 
 TALNODE®-SI را در شــرایط تولید ســلول های تجاری تأیید کرده است.سلول های باتری 
Li-Ion حــاوی ۹ درصدTALNODE®-SI، موجب بهبود عملکرد باتری و ارتقاء ۴۰ درصدی 
ظرفیت انرژی باتری شــده است.نتایج آزمون راندمان چرخه اول و ۵۰۰ عمر چرخه تا به امروز از اهداف 
مشتری در این مرحله از توسعه فراتر رفته است. بازخورد مثبت مشتری، مطابق با راهبرد تجاری تالگا است. 
Talnode®- این شرکت خط آزمایشی موجود خود در رودولشتاد آلمان را، برای تولید مقادیر بیشتری از
Si گسترش می دهد.به طور موازی، این شرکت در حال انجام امکان سنجی به سمت تسریع در کسب و کار 
Talnode-.نیز آغاز شده است EV است. مذاکرات با تولیدکنندگان پیشرو جهانی Talnode®-SI

Si شامل ذرات سیلیکونی و گرافنی است که توسط شرکت تلگا برای استفاده در باتری های یون لیتیم تولید 
می شود.این ذرات موجب افزایش کارایی و کاهش هزینه شده و می تواند جایگزین آند های گرافیتی استاندارد 
شــود.این فناوری جدید درصورت استفاده در باتری یون لیتیم می تواند ۷۰ درصد دانسیته انرژی بالاتری 

نسبت به باتری های حاوی آند های گرافیتی تولید کند.

متا پلتفرمز برای تسویه شکایتی که فیس بوک را متهم کرده بود 
به طرف های ثالث )ازجمله کمبریج آنالایتیکا( اجازه دسترسی 
به داده های خصوصی کاربــران را می دهد، ۷۲۵ میلیون دلار 

پرداخت می کند.
این اقدام برای تســویه شکایتی قدیمی انجام می شود که طبق آن در سال 
۲۰۱۸ میلادی فاش شــد فیس بوک به شــرکت مشاوره سیاسی »کمبریج 

آنالایتیکا« اجازه داده تا به داده های ۸۷ میلیون کاربر دسترسی یابد.
وکلای شاکیان اعلام کردند این بالاترین مبلغ تسویه برای یک شکایت دسته جمعی در خصوص حریم خصوصی داده ها است و 

همچنین بالاترین مبلغی به حساب می آید که متا تاکنون برای تسویه هرگونه شکایتی پرداخته است.
طبق شرایط تسویه که برای تایید به قاضی دادگاهی در سانفرانسیسکو ارائه شده، متا به هیچ گونه خطایی اعتراف نمی کند. شرکت در 
بیانیه ای اعلام کرد تسویه مذکور به نفع جامعه و همچنین سهامداران است.در بخش دیگری از بیانیه آمده است: طی ۳ سال گذشته 

ما روش خود را برای حفظ حریم خصوصی تغییر دادیم و چند برنامه گسترده در این زمینه اجرا کردیم.
شرکت کمبریج آنالایتیکا که اکنون دیگر فعالیت نمی کند برای موفق شدن کمپین انتخاباتی دونالد ترامپ در سال ۲۰۱۶ میلادی 
فعالیت می کرد و برای هدف گیری و ایجاد پروفایل رای دهندگان به داده های خصوصی میلیون ها حساب کاربری فیس بوک 

دسترسی یافت. 
این شرکت بدون رضایت کاربران و از طریق یک محقق دست یافت که از سوی فیس بوک اجازه داشت با استفاده از یک اپ در 

شبکه اجتماعی مذکور داده های میلیون ها کاربر را جمع آوری کند.

محققان روشی برای توسعه بافت چشم از سلول های بنیادی 
با کمک چــاپ ۳ بعدی یافته اند. به گفتــه آنها این روش به 
دســتاوردهای نوینی در درمان طیف وســیعی از بیماری های 

دژنراتیو چشم کمک می کند.
گروهی از محققان موسسه ملی چشم )زیر مجموعه موسسه ملی بهداشت 
آمریکا( ترکیبی از ســلول هایی را چاپ کردند که سد بیرونی خونی شبکیه را 
تشکیل می دهد. این نوعی بافت چشمی است که از گیرنده های حساس به نور 
شبکیه پشتیبانی می کند.این روش یک ذخیره نامحدود از بافت های برگرفته از بیماران را برای مطالعه بیماری های دژنراتیو شبکیه 

مانند دژنراسیون ماکولار)AMD( فراهم و از آنها برای درک بهتر بیماری ها و روش های درمان استفاده می کند.
کاپیل بهارتی مدیر یکی از بخش های موسسه ملی چشم در این باره می گوید: ما می دانیم که AMD در سد بیرونی خونی 

شبکیه به وجود می آید. با این وجود مکانیسم های ایجاد و پیشرفت این بیماری هنوز کاملًا درک نشده است.
مارک فرر مدیر آزمایشگاه چاپ زیستی سه بعدی بافت موسسه ملی بهداشت آمریکا در این باره می گوید: تلاش های ما به ایجاد 

مدل های بافت شبیکه با بیماری های چشمی منجر شد. چنین بافت های مدلی پتانسیل و کاربردهای زیادی دارند.
در این تحقیق بهاراتی و همکارانش ۳ نوع سلول پرده ای نابالغ را در یک هیدروژل ترکیب کردند. در مرحله بعد ژل مذکور را روی 

یک داربست زیست تخریب پذیر چاپ کردند و چند روز بعد سلول ها تکامل یافتند و یک شبکه متراکم مویرگی به وجود آوردند.
پس از ۹ روز محققان سلول های مخاطی رنگدانه شبکیه را برطرف دیگر داربست قرار دادند. پس از گذشت یک ماه، این بافت 

کاملًا بالغ شد. بافت چاپ شده مشابه سد بیرونی خونی شبکیه رفتار می کرد. 

پس از ردیابی نشــتی در یک کپسول سایوز که فضانوردان را 
به ایستگاه فضایی برده بود، روسیه تصمیم دارد با انجام یک 

ماموریت نجات ۳ خدمه را به زمین بیاورد.
راسکاموس، سازمان فضایی روسیه دیروز در یک کنفرانس خبری اعلام کرد 
مشغول بررسی یک برنامه نجات برای بازگردندان فضانوران به زمین زودتر از 
موعد تعیین شده است. بنابراین احتمالاً یک کپسول خالی به ایستگاه فضایی 

بین المللی ارسال می شود.
نشریه واشنگتن پست در گزارشی اعلام کرد طی این ماموریت دو فضانورد روس و یک فضانورد ناسا به زمین باز می گردند.

ناسا نیز در بیانیه ای از نشتی خنک کننده کپسول مذکور که به ایستگاه فضایی بین المللی متصل است، خبر داد اما طبق متن 
مذکور خدمه در خطر نیستند.

سرگی کریکالف، مدیر ارشد برنامه سفرهای فضایی انسانی راسکاموس در یک کنفرانس خبری اعلام کرد ناسا و راسکاموس 
 سعی کردند تا دریابند کپسول متصل شده به ایستگاه فضایی بین المللی به اندازه ای ایمن است که فضانوردان را به خانه برگرداند

 یا خیر.
جوئل مونتالبانو مدیری برنامه ایستگاه فضایی بین المللی اعلام کرد یک کپسول بی سرنشین سایوز در فوریه به آزمایگاه فضایی بین 
المللی ارسال می شود تا فضانوردان را به زمین بیاورد. به این ترتیب مدت اقامت آنها یک ماه کمتر از حد برنامه ریزی شده، خواهد بود.
 نشــتی مذکور در ۱۴ دســامبر و هنگامی ردیابی شــد که دو فضانورد روســی مشغول آماده ســازی برای پیاده روی فضایی

 بودند.

رسوایی کمبریج آنالایتیکا برای متا ۷۲۵ میلیون دلار خرج تراشید بافت چشم با پرینتر ۳ بعدی تولید شد روسیه با کپسول نجات ۳ فضانورد را به زمین می آورد


	_GoBack

